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Primarul Orașului Deta, ales în conducerea Consiliului 
pentru Dezvoltare Regională

În 31 ianuarie a avut loc ședința de constituire a Consiliul pentru 
Dezvoltare Regională (CDR) Vest, în cadrul căreia a fost stabilită noua 
conducere a forului pentru următorul an. Primarul orașului nostru a fost ales 
în conducerea acestui for ca reprezentant al orașelor din zona de vest a țării. 

Laurențiu Nistor, liderul Consiliului Județean Hunedoara, a fost 
desemnat în funcția de președinte, iar Alfred Simonis, președintele 
Consiliului Județean Timiș, a preluat funcția de vicepreședinte.

CDR Vest reprezintă organismul decizional care coordonează 
strategia de dezvoltare regională și aprobă alocarea fondurilor europene 
pentru proiectele destinate Regiunii Vest. Acesta este format din 
reprezentanți ai administrațiilor publice județene și locale din județele 
Timiș, Arad, Hunedoara și Caraș-Severin. 

Noua componență a Consiliului pentru Dezvoltare Regională Vest 
este următoarea:

Reprezentanți ai Consiliilor Județene:
• Laurenţiu Nistor – Președinte al Consiliului Județean Hunedoara 
• Alfred Robert Simonis – Președinte al Consiliului Județean Timiș 
• Silviu Hurduzeu – Președinte al Consiliului Județean Caraș-Severin 
• Iustin-Marinel Cionca-Arghir – Președinte al Consiliului Județean 

Arad 
Reprezentanți ai municipiilor:
• Dan Bobouțanu – Primar al Municipiului Hunedoara 
• Ioan Popa – Primar al Municipiului Reșița 
• Laurențiu-Călin Bibarț – Primar al Municipiului Arad 
• Samuel Dominic Fritz – Primar al Municipiului Timișoara 
Reprezentanți ai orașelor:
• Dănuț Buhăescu – Primar al Orașului Uricani 
• Dumitru Ursu – Primar al Orașului Oravița 

• Petru Antal – Primar al Orașului Pecica 
• Petru Roman – Primar al Orașului Deta 
Reprezentanți ai comunelor:
• Tiberiu Păsconi – Primar al Comunei Totești 
• Remus Rof – Primar al Comunei Dognecea 
• Corneliu Popi-Morodan – Primar al Comunei Ghioroc 
• Flavius-Alin Roșu – Primar al Comunei Șag 
„Pentru orașul nostru fondurile europene sunt extrem de importante 

și obținerea banilor europeni a fost o prioritate pentru administrația 
orașului. De aceea vreau să fiu cât mai aproape de zona de decizie. 
Vreau să fiu în permanență la curent cu tot ce se întâmplă în privința 
finanțărilor europene”, spune primarul Orașului Deta, Petru Roman.

„Noua componență a Consiliului pentru Dezvoltare Regională Vest 
marchează începutul unui nou capitol în evoluția regiunii noastre. Avem 
în față oportunități extraordinare de finanțare prin programele cu finanțare 
europeană, iar parteneriatul dintre administrațiile locale și județene va fi 
esențial pentru valorificarea acestora”, a declarat Laurențiu Nistor, imediat 
după alegerea lui în calitate de președinte al CDR Vest.

Consiliul pentru Dezvoltare Regională joacă un rol esențial în 
stabilirea direcțiilor strategice de investiții pentru Regiunea Vest și în 
gestionarea fondurilor europene alocate prin Programul Regional Vest 
2021-2027, dar și a celor din cadrul Programului Tranziție Justă și 
Programului Sănătate. 

„Prin eforturile comune ale tuturor membrilor CDR Vest, ne propunem 
să accelerăm investițiile strategice în infrastructură, mobilitate urbană, eficiență 
energetică, educație și sănătate; și, bineînțeles, în cercetare, inovare, creșterea 
competitivității și productivității IMM-urilor. Obiectivul nostru este clar: să 
transformăm Regiunea Vest într-un model de dezvoltare sustenabilă și inovatoare, 
unde fiecare comunitate să beneficieze de proiecte cu impact real asupra calității 
vieții”, a declarat și Sorin Maxim, directorul general al ADR Vest.

De asemenea, la ședința CDR, membrii consiliului au aprobat 
hotărârea care prevede ca pentru proiectele finanțate în cadrul 
Programului Operațional Regional 2014-2020 care au fost etapizate în 
cadrul Programul Regional Vest 2021-2027, perioada de implementare 
se va finaliza cel târziu în 31 decembrie 2025.

Tot în cadrul acestei ședințe, membrii CDR și au acordat votul de 
încredere pentru înființarea unei structuri de susținere a inovării. Aceasta 
își propune dezvoltarea competențelor pentru specializare inteligentă 
și va contribui la creșterea ecosistemului regional de inovare. De altfel, 
ADR Vest și-a propus ca prin activitățile și apelurile sale din următoarea 
perioadă să transforme anul 2025 în anul inovării.

Evaluarea competențelor la Liceul Sf Nicolae
În perioada ianuarie-februarie 2025, elevii Liceului Tehnologic 

"Sf. Nicolae" Deta, viitorii absolvenți ai claselor a XII-a și a XIII-a, au 
participat la prima etapă importantă a examenului de Bacalaureat - 
evaluarea competențelor. Această etapă se desfășoară înaintea probelor 
scrise și este obligatorie pentru toți absolvenții de liceu. Calendarul 
Competențelor Bacalaureatului a fost următorul: 27-29 ianuarie 2025: 
Evaluarea competențelor lingvistice de comunicare orală în limba română; 
3-5 februarie 2025: Evaluarea competențelor lingvistice într-o limbă de 
circulație internațională; 5-7 februarie 2025: Evaluarea competențelor 
digitale. La liceul nostru, au susținut aceste probe 90 de elevi, toți fiind 
declarați promovați. Important de menționat este că, deși aceste evaluări 
sunt obligatorii, rezultatele nu influențează media finală de bacalaureat și 
nu condiționează promovarea examenului. În urma acestor probe, elevii 
primesc calificative, însă certificatele de competență obținute sunt foarte 
utile pentru viitorul academic și profesional al absolvenților.

Proiect finalizat

În luna ianuarie 2025, s-a încheiat proiectul ” Tineri pentru 
COOLTURĂ”/ cod proiect 2, finanțat finanțat prin Planul Național 
de Redresare și Reziliență Apel PNRR/2022/C11/I5 – 2. Printre 
activitățile din cadrul proiectului se numără: Atelier de creație 
multimedia, Activitatea de amenajare a sălii multifuncționale, Atelier 
de scriere creativă „Istoria pe limba noastră”, Conferința „Diferiți prin 
cultură, uniți prin natură”, Expoziție fotografii, „Incursiuni în istoria 
locală” și Atelierul de meșteșuguri. De asemenea, conducerea Liceului 
Tehnologic ”Sfântu Nicolae” Deta mulțumește partenerilor din 
proiect: Primăria Orașului Deta, ansamblurilor de dansuri sârbești, 
bulgărești, românești, maghiare și nemțești.



1. Cum a evoluat orașul Deta în ultimii ani?

Orașul Deta a evoluat semnificativ în ultimii ani, atât 
pe plan infrastructural, cât și în ceea ce privește dezvoltarea 
comunității locale. Am reușit să modernizăm o serie de străzi 
și să implementăm proiecte de utilități publice esențiale, cum 
ar fi extinderea rețelei de apă și canalizare, îmbunătățirea 
iluminatului public și reabilitarea unor obiective publice 
importante pentru comunitate. De asemenea, am depus 
un efort considerabil în susținerea inițiativelor culturale 
și educaționale care întăresc identitatea noastră locală iar 
sănătatea a fost în permanență pe lista noastră de priorități.

2. Care sunt cele mai importante realizări din mandatul 
dumneavoastră?

În perioada mandatelor mele, mă mândresc cu realizarea 
unui număr semnificativ de proiecte de infrastructură, 
inclusiv modernizarea și asfaltarea unor străzi importante 
din oraș, dar și revitalizarea zonei centrale a orașului. De 
asemenea, am avut un focus continuu pe educație și cultură, 
sprijinind școlile și organizând evenimente culturale care 
reflectă diversitatea orașului nostru. Am fost atent și la 
problemele sociale din oraș. Am reușit sa construim 32 de 
apartamente alocate locuintelor sociale, am consolidat alte 11 
locuinte sociale, am realizat accese auto și piste de biciclete, 
am reușit sa realizăm un centru de zi pentru bătrâni, o cantină 

socială, o creșă cu 48 de locuri, 32 de apartamente pentru 
tineri. Am mai reușit sa anvelopăm mai multe blocuri, să 
construim o capelă în satul Opatița și să facem mai multe 
locuri de parcare în Deta și în Opatița. Nu în ultimul rând aș 
aminti aici accesarea programului prin care pete 800 de copii 
din Deta au primit zilnic la școala o masa calda. Sanatatea 
a fost o alta prioritate și va rămâne și în anii următori. Am 
construit locuințe de serviciu destinate personalului medical, 
am dotat cu aparatură camera de gardă și compartimentul 
ATI de la spital, am reamenajat secția de chirurgie, blocul 
operator și secția ATI. Tinerii și copiii au stat de asemenea 
în atenția administrației pe care o conduc. Am realizat trei 
terenuri de sport cu gazon sintetic, am achiziționat materiale 
și echipamente pentru școli, am sprijinit proiectele culturale 
ale școlilor dar și ale orașului.

3. Ce proiecte majore aveți în desfășurare în acest 
moment?

În prezent, avem în desfășurare proiecte de modernizare 
a infrastructurii rutiere și de extindere a rețelelor de apă și 
canalizare, pentru a răspunde nevoilor în continuă creștere 
ale locuitorilor. De asemenea, lucrăm la dezvoltarea unui 
nou centru cultural și la crearea unor spații de recreere și 
divertisment pentru locuitori. 

Avem în faza de implementare un proiect prin care 33 de 
blocuri vor fi renovate energetic. Suntem în faza de finalizare 
cu proiectul realizării unui sistem de încălzire la spital și la 
liceu. Mai avem în implementare proiectul de achiziție 
de echipamente și materiale pentru reducerea infecțiilor 
noscomiale din spital dar și realizarea de investiții în sisteme 
informatice pentru spital. Un alt proiect important este 
reabilitarea școlii generale. De asemenea lucrăm la reabilitarea 
energetică a muzeului din oraș. Urmează sa amenajăm mai 
multe parcări și trotuare, să extindem rețeaua de apă și 
canalizare în Deta și Opatița și să realizăm piste de biciclete. 
Un alt proiect este realizarea transportului public electric 
în Deta și în periurban în cadrul căruia vor fi amenajate și 
15 stații pentru călători. Mai lucrăm la realizarea de sisteme 
inteligente de management urban dar și la construcția variantei 
de ocolire a orașului care ne va asigura o centură completă a 
localității. Vom construi centre de colectare cu aport voluntar 
și stații de reîncărcare pentru vehicole electrice. Toate aceste 
proiecte sunt esențiale pentru creșterea calității vieții în Deta.
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Deta va deveni un oraș modern, 
dar va păstra legătura cu tradițiile sale

Interviu cu Primarul Orașului Deta, Petru Roman



PRIMĂRIEI DETA

Nr. 196 | luna februarie 2025 | 3

4. Cum atrageți investiții și creați locuri de muncă 
pentru a sprijini economia locală?

Am colaborat strâns cu agenții economici și investitori 
pentru a transforma Deta într-un loc atractiv pentru afaceri. 
De asemenea, colaborăm cu diverse instituții de formare 
profesională pentru a ajuta tinerii să dobândească abilități 
relevante pentru piața muncii, sprijinind astfel crearea 
de locuri de muncă sustenabile pe termen lung. Avem 
în implementare un proiect esențial pentru această zonă 
și anume realizarea unui parc industrial atractiv pentru 
investitori. 

5. Deta are o comunitate culturală diversă. Cum 
sprijină administrația evenimentele culturale și ce 
pregătiți pentru acest an?

Deta este un oraș multicultural cu o istorie veche. 
Românii, nemții, maghiarii, bulgarii și sârbii au trăit aici 
în bună pace secole de-a rândul. Acest lucru se întâmplă 
și în zilele noastre și tocmai acest profil multietnic și 
multicultural dă valoare unei comunități care se dezvoltă în 
pace și în armonie. Pot să spun că fiecare etnie a luat tot 
ce e mai bun de celelalte și astfel s-a format o comunitate 
solidă care muncește și se bucură de viață în bună înțelegere. 
Comunitatea culturală din Deta este una extrem de activă, 
iar administrația locală susține toate formele de expresie 
culturală. Organizăm evenimente culturale diverse, care 
includ spectacole, ateliere de artizanat și festivaluri care 
reflectă bogata tradiție a orașului nostru. Pentru acest an, 
pregătim un festival multicultural de mare amploare, care 
va reuni ansambluri folclorice și grupuri artistice din toate 
colțurile lumii, subliniind diversitatea noastră etnică dar în 
egală măsură ne concentrăm pe organizarea evenimentelor 
care au devenit deja o tradiție în orașul nostru, cum ar fi 
Zilele Orașului, Cdaunul și Grătarul, competiții sportive și 
alte activități culturale.

6. Ce planuri aveți pentru modernizarea drumurilor și 
a transportului public?

Pentru a îmbunătăți mobilitatea locuitorilor noștri, 
avem un plan de modernizare a drumurilor din oraș și 
de construcție a unor noi piste pentru biciclete, care să 
contribuie la un transport mai ecologic. De asemenea, avem 
în vedere extinderea și modernizarea transportului public, 
inclusiv prin introducerea de noi autobuze, mai eficiente și 
mai ecologice, care să conecteze mai bine cartierele orașului 
cu zonele adiacente.

7. Ce probleme v-au semnalat locuitorii cel mai des și 
cum le gestionați?

Relația cu cetățenii a constituit o prioritate a mandatelor 
mele de primar. Conisider că este datoria mea să comunic 
cu cetățenii pentru că ei sunt cei care m-au ales și în fața 
lor răspund pentru acțiunile mele în calitate de primar. Din 
primul meu mandat primăria editează lunar un ziar local în 
care sunt expuse deciziile și acțiunile administrației publice 
locale. Anual îmi prezint raportul de primar. Organizez 
dezbateri publice și consultări cu cetățenii pentru cele mai 
importante hotărâri locale. Nu în ultimul rând și poate cel 
mai important este contactul direct cu cetățenii. Fiind o 
comunitate mai mică pot să vorbesc cu mulți cetățeni și 
o fac zilnic pentru a le afla părerile.Una dintre problemele 
cel mai des semnalate este necesitatea îmbunătățirii 
infrastructurii rutiere, iar pentru aceasta am alocat deja 
fonduri pentru asfaltarea străzilor care necesită reabilitare. 
De asemenea, au fost sesizate unele dificultăți legate de 
gestionarea deșeurilor, pentru care am demarat un proiect 
de îmbunătățire a serviciilor de salubritate. Colaborăm cu 
cetățenii și cu autoritățile competente pentru a găsi soluții 
viabile.

8. Cum vedeți viitorul orașului Deta peste 10 ani?

În următorii 10 ani, îmi doresc ca Deta să devină un oraș 
modern, dar care păstrează în același timp legătura cu tradițiile 
sale. Vreau ca infrastructura să fie complet modernizată, să 
avem un sistem de transport public eficient și să continuăm 
să atragem investiții care să creeze locuri de muncă pentru 
tineri. De asemenea, îmi doresc ca orașul nostru să fie un 
exemplu de diversitate culturală, cu o comunitate unită și 
prosperă.



Festivalul urmărește promovarea Banatului, ca spațiu multietnic și multicultural, promovarea producătorilor agricoli și non-
agricoli locali și a potențialului turistic prin intermediul proiectului  ”Banat IMPACT CulTur”, finanțat în cadrul submăsurii 19.3 
„Pregătirea și implementarea activităților de cooperare ale Grupurilor de Acțiune Locală” Componenta B - „Implementarea activităților 
de cooperare ale Grupurilor de Acțiune Locală selectate”, Programul LEADER, al Uniunii Europene.

Festivalul este organizat în cooperare cu Asociația „Grup de Acțiune Locală Banat – Vest” Jimbolia în calitate de lider de proiect  
și  Asociația „GAL Triplex CONFINIUM” din Sânnicolau Mare.

Festivalul Banat Refresh va include printre altele :
• Târg al producătorilor locali - ora 12ºº
Promovarea producătorilor locali aduce numeroase beneficii economice, sociale și ecologice, contribuind la dezvoltarea sustenabilă 

a comunităților. În primul rând, sprijinirea afacerilor locale stimulează economia regională, menținând banii în circuitul local și creând 
locuri de muncă. Acest lucru ajută la 
reducerea șomajului și la creșterea nivelului 
de trai al locuitorilor.

În al doilea rând, produsele locale 
sunt, de obicei, mai proaspete și de calitate 
superioară, deoarece nu necesită transport 
pe distanțe lungi. Fructele, legumele, 
lactatele și alte bunuri locale ajung 
mai repede pe mesele consumatorilor, 
păstrându-și prospețimea și valoarea 
nutritivă. De asemenea, consumatorii 
pot avea o relație directă cu producătorii, 
ceea ce le oferă încredere în proveniența și 
calitatea produselor.

• Atelier tematic: Dezvoltare durabilă 
comună în Banat- ora 14ºº

Temele atinse în cadrul atelierelor 
vor atinge următoarele puncte: necesitatea 
adaptării comunităților la schimbările 
climatice și efectelor acestora, producție, 
procesare și consum sustenabile, conservarea 
și gestionarea resurselor naturale și 
incluziunea socială, cu scopul aprofundării 
și întăririi înţelegerii conceptului de 
dezvoltare durabilă, în special prin 
evidențierea importanției legăturii dintre 
sărăcie-mediu-utilizarea resurselor naturale 
precum și conturarea unor idei care să 
poată reprezenta linii directoare pentru 
o activitate mai coerentă în domeniul 
dezvoltării durabile a teritoriilor partenere.

• Spectacol artistic oferit de Finaliștii 
Spectacolelor de Talente Banat Show- ora 
17ºº

Va avea loc un interesant program 
artistic susținut de finaliștii concursului de 
talente din fiecare GAL, pentru promovarea 
și intensificarea vieții culturale din GAL-
urile partenere.

• Spectacol oferit de invitații speciali 
Călin Toader și Mihaela Stan- ora 19ºº.
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Festivalul BANAT REFRESH la Deta
Grupul de Acțiune Locală (G.A.L.) “Asociația Timiș Torontal Bârzava” organizează vineri 07 martie 2025, orele 12.00 

la Centrul Cultural al Orașului Deta, Festivalul BANAT REFRESH.


